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Lesz-e itt „innovációs park”? — Műszaki 

fejlesztési párok kialakításáról állapodott meg 
az Ipari Minisztérium, az OMFB és a BME. — 
Cikkünk a 3. oldalon. O V O

★
Bűnös vagy bűnbak a szociálpolitika — a re

form vontatottságának ügyében, s van-e ehhez 
köze a műegyetemi KK-nak? FOLYÓIRAT- 
SZEMLE, Ferge Zsuzsa tanulmányáról, 4. oldal.

★
Ki a világ második legnagyobb szalonna- 

termelője, s függ-e Magyarországtól valaki gazda
ságilag? VILÁGRANGLISTA, 5. oldal.
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T u d o d - e . . . ?  1.
A fakultatív angol tanfolyamokon 

nincs kezdő csoport —  m it jelent ez ?
■.. HOGY az egyetemen a 

kötelező nyelvórák mellett, fa
kultatív nyelvtanulásra is van 
lehetőség? Az egyes karok 
idegennyelvi csoportjai által 
meghirdetett fakultatív órák 
meilett, úgynevezett „össz- 
egyetemi” fakultatív nyelv
órákat is meghirdetnek. (Ilyen 
fakultációk az idén orosz, an
gol, német, francia, spanyol és- 
arab nyelvből voltak.)

. . .  HOGY a fakultatív órá
kat az egyetem hallgatói — és 
csak ők — ingyen látogathat
ják.

. . .  HOGY a kötelező első 
nyelvként jelenleg 2751-en ta
nulják az oroszt. Második kö
telező , nyelvnek 1 >06-an vá
lasztották az 'unióit; /  inig a 
németet 516. a franciát*51, a 
6 ,panypi nyelvet pedig 7 hall
gató ’tanulja- 'a kötelező órá
kon.

'...HOGY a fakultatív órá
kon is az angéj a leglátoga-' 
totíabp, a" legtópb jelentkezőt 
vohző nyelv. Ugyanakkor, a 
fakultatív órákra járó 537 
hallgató közül csak 4-en ta
nulnak arabul. (Két építő- és 
két villamoskari hallgató.)

...H O G Y  évről évre nő az 
érdeklődés a német nyelv 
iránt; hosszú ideje nem vál
tozott a francia és spanyol 
nyelvet tanulók száma.

1.. HOGY a meghirdetett fa
kultatív órákra jelentkezőket 
1 0 - 1 2  tagú csoportokba oszt
ják. Éttől csak az angol cso

portok szervezésekor térnek 
el, mivel az angolórákra 
minden évben nagy a túlje
lentkezés. Éppen ezért, a fa
kultatív órák keretében ritkán 
indítanak kezdő csoportokat. 
Ilyenek csak francia, spanyol 
és arab nyelvekből vannak. 
Akik tehát még nem tanul
ták soha azt a nyelvet, amely
ből fakultálni szeretnének, 
azoknak célszerű — a fakul
tációra való jelentkezés előtt 
—, • valamelyik kollégiumi 
nyelvtanfolyamra beiratkozni.

...H O G Y  a Nyelvi Intézet 
akkor is „indít” nyelvvizsga- 
előkészítő csoportokat, ha tör
ténetesen csak 4-5 jelentkező 
van.

. . .  HOGY évente több mint 
180 műegyetemi hallgató tesz 
állami nyelvvizsgát — a több
ségük középfokút.' Sikeres 
vizsga esetén a vizsgadíjat — 
tehát 500 forintot — a Nyelvi. 
Intézet visszatéríti.

2. .HOGY a nyelvvizsgával 
rendelkező hallgatók nyelv
pótlékot nem kaphatnak; az 
oktatási törvényhez kapcsoló
dó, ,.a hallgatók részére jut
tatható állami támogatások
ról” szóló 23/1986. (VIII. 31.) 
MM számú rendelet (irányel
vek; 3. pont: Irányelv’ a ren
delet 4. §-ához) lehetővé teszi, 
hogy a tankörök a nyelvvizs
gával rendelkező hallgatónak 
magasabb ösztöndíjat állapít
sanak meg. mint az azzal nem 
rendelkezőknek!

(fekete)

Tudod-e... ? 2.
TDK-dömping; összefüggésben van-e 

az lAESTE-mozgalommal ?
. . .  HOGY az idei Tudomá

nyos Diákköri Konferenciára 
rekordszámú, 312 dolgozat 
nevezése érkezett? Szakmai 
dolgozatokból a legtöbbet a 
villamoskaron nyújtották be, 
ötvenhetet; legkevesebben az 
építészek pályáztak, számsze
rűen huszonkilenc pályamű
vet neveztek be. Abszolút ér
telemben a legtöbb dolgozat 
a társadalomtudományi szek
ciók témáiból érkezett, hat
van.

. . .  HOGY évek óta ingado
zás tapasztalható a beadott 
dolgozatok számát illetően 
Az országos konferenciák évé
ben átlagosan tíz-tizenöt szá
zalékkal több pályázat érke
zik (kivétel az idei év).

...H O G Y  a Művelődési Mi
nisztérium több mint tíz éve 
változatlan összeget, 1 2 0  0 0 0  

forintot utal ki a díjakra. A 
hiányzó összeget, az egyetem  
különböző forrásokból pótolja. 
A legnagyobb pénzösszeg a 
83 84-es tanévben állt rendel
kezésre, ekkor az egy főre ju
tó díj közel kétszerese volt a 
szokásosnak.

. . .  HOGY jövőre felemelik 
a díjak összegét, ez ötszáz fo
rint növekedést jelent, így az 
első díj 2 0 0 0 , a második 1500, 
a harmadik 1 0 0 0  forintot tesz 
majd ki.

. . . HOGY minden karyól 
egy-egy dolgozat rektori kü-

löndíjban is részesül. Ezen
kívül a KISZ is ad ki díjakat, 
de itt a TDK-dolgozat szín
vonalán kívül a végzett tár
sadalmi munkát is figyelem
be veszik.

. . .  HOGY a tavalyi Orszá
gos Tudományos Diákköri 
Konferencián a műszaki szek
cióban 8 8  dolgozatból 41 díjat, 
és 16 plakettet; a kémiai-ve
gyipari szekcióban 29 dolgo
zatból 15 díjat; az agrártudo
mányi. és élelmiszer-ipari szek
cióban 5 dolgozatból 2 dijat; a 
számítástechnikai szekcióban 
cióban 13 dolgozatból 3 díjat; 
a közgazdaságtudományi szók
ban 13 dolgozatból 3 díjat; a 
közgazdaságtudományi szek
cióban 3 dolgozatból 3 díjat 
hoztak el a műegyetem hall
gatói.
. . .  HOGY Hellenpárt György 
és Péter László építész hall
gatók „Színdinamikai mun
kák” című tavalyi dolgozatu
kat. az idén az NSZK-beli 
Ulmban nemzetközi konferen
cián védték meg, s második 
díjat nyertek.
. . .  HOGY a konzulensi mun
kában részt vett oktatók tel
jesítményét korábban nem na
gyon értékelték. Ma már a ju
talmak, elismerő oklevelek, ki
tüntetések odaítélésénél ezt is 
figyelembe veszik. Az egyetem 
tervei közt szerepel, a „TDK 
MUNKÁÉRT” plakett alapí
tása és évenkénti odaítélése.

„A műszaki fejlettség meghatározó 
a két világrendszer küzdelmében ”

Pál Lénárd KB-titkár látogatása
egyetemünkön

Dr. Kirchknopf László adjunktus a fermentációs labor mun
kájáról tájékoztatja a KB titkárát

November 12-én Pál Lénárd 
akadémikus, az MSZMP KB 
titkára egész napos látogatást 
tett egyetemünkön. Részt vett 
még a látogatáson Stark An
tal, az MSZMP KB TKKO 
osztályvezető-helyettese és Ke
mény Sándor, az osztály mun
katársa, Lehoczky Isíván, a 
BPB PMO osztályvezetője, 
Földiák Gábor művelődési 
miniszterhelyettes és Török 
Imre főosztályvezető.

Pál elvtárs programja a 
pártbizottság tanácstermében 
kezdődött, ahol az egyetem 
vezetőinek jelenlétében Barta 
György pb-titkár az egyetemi 
pártszervezet munkájáról, Fo
dor Lajos és Tuschák Róbert 
rektorhelyettesek pedig az 
egyetem oktató-nevelő és tu
dományos kutatómunkájáról 
adtak tájékoztatást. Mivel a 
látogatás előtt Pál elvtárs 
részletes írásos anyagot ka
pott az egyetem eredményei
ről és gondjairól, a szóbeli tá

jékoztatókban csak a főbb 
pontokra tértek ki az előadók. 
Néhány gondolat az elhang
zottakból:

Barta György hangsúlyozta, 
hogy egyetemünkön a politi
kai helyzet stabil. Bizonyítja 
ezt, hogy nincsenek extrém 
események, és hogy minden 
problémánk ellenére dolgozó
ink döntő hányada becsülettel, 
megfeszítetten dolgozik, és ér
vényesül a teljesítményelv. 
Ugyanakkor a hangulat rom
ló tendenciájú, szaporodnak a 
kritikai elemek, erősödik a 
pesszimizmus. Ennek fő okai 
az ország gazdasági helyzete, 
az egyetem működési feltéte
leinek romlása, a fizetések, il
letve jövedelmek alakulása és 
kétségkívül saját munkánk 
gyengeségei is. Hangsúlyozta, 
hogy a pártbizottság megíté
lése szerint az utóbbi egy-két 
évben egyetemünkön az okta
tás és, kutatás feltételeinek 
alakulásával összefüggő folya

maiok veszélyes küszöbhöz 
közelítenek.

A hallgatóságról szólva el
mondta, hogy körükben a ne
gatív tendenciák hatása fel
erősödve jelentkezik. Ezt bi
zonyítják a hallgatói pártépí
tés és a KISZ szervezettségé
nek adatai is. Fodor Lajos 
rektorhelyettes elmondta, 
hogy a BME-nek • az' ország 
műszaki felsőoktatásában 
meghatározó szerepe van, hi
szen hallgatói létszáma körül
belül kétszerese a három má
sik műszaki egyetem együttes 
hallgatói létszámának, hat ka
ra közül négy monopol hely
zetben van, és a másik kettőn 
folyó képzés is alapvetően 
más a szakok tekintetében. 
Az országosan kiemelt főirá
nyok mindegyike érinti egye
temünket. A BME országos 
feladatokat lát el a FEB és a 
SZÉT munkáját tekintve, az 
írásbeli felvételi vizsgák szer
vezésében és lebonyolításában, 
a posztgraduális gazdasági 
mérnökképzésben, a Mérnöki 
Továbbképző Intézet irányítá
sában, helyet ad a Tudomány- 
szervezési és Informatikai In
tézetnek.

Beszámolt a felvételi és el
helyezkedési arányokról, az új 
oktatási formákról, belföldi és 
külföldi kapcsolatainkról.

A problémák közül kiemel
te, hogy az egyetem működé
se, az alapoktatást is beleért
ve. csak a költségvetésből 
nem biztosítható. Lehetősége
ink a gép-műszer beszerzésre 
csökkennek. Minden igyekezet 
ellenére a műszerpark öreg
szik. a számítógép-ellátottság 
nem kielégítő. A beszerzési 
lehetőségek elégtelensége mel
lett a finanszírozási források 
sokfélesége is akadályozta a 
céh'ránvos vásárlást.

Tuschák Róbert . rektorhe
lyettes konkrét számadatokkal

elemezte kutatásfinanszírozási 
lehetőségeinket, e lehetőségek 
és a szükségletek viszonyát. 
Kiemelte, hogy az ipari szer
ződéses munkák az egyetemen 
kívül az ipar, a műszaki fej
lődés számára is mennyire 
hasznosak.

A tájékoztatókat követő be
szélgetésben elhangzott még, 
hogy azam úgy is.szűkös for
rásaink felhasználását általunk 
indokolatlannak’, "Vélt adók 
sújtják, sőt több esetben több
szörösen adózunk bizonyos té
telek után. Szóba került a 
mérnöktovábbképzésben részt 
vevők számának drasztikus 
csökkenése is (pár év alatt 
27 000-ről S000-re), ami meg
engedhetetlen egy, a műszaki 
fejlődés gyorsítását hirdető 
országban. Ezzel kapcsolatban 
Pál elvtárs megemlítette, hogy 
amikor a KB a közeljövőben 
a műszaki fejlesztésről hatá
rozni fog, akkor a mérnökto
vábbképzéssel is foglalkozik 
majd.

Ezután tanszéklátogatásak 
következtek a programban. 
Elsőként a mezőgazdasági ké
miai technológiai tanszék fer
mentációs laboratóriumában 
jártak vendégeink, akiket 
Nagy Lajos György dékán és 
Nyeste László professzor, la
boratóriumvezető fogadott. A 
laboratórium munkatársai az 
ott folyó biotechnológiai kuta
tásokról számoltak be. Máso
dikként a Mechanikai Tech
nológiai és Anyagszerkezetta- 
ni Intézetet látogatta meg Pál 
Lénárd. ahol Strom mer Gyu
la dékán és Ariingey István 
intézeti igazgató fogadták. Itt 
a korszerű anyagvizsgálati és 
képlékenyalakítási eredménye
ket mutatták be a KB titká
rának. A tanszéklátogatások 
utolsó állomása az elektroni-

(F o ly ta lá s  a  2. o ldalon)

A vegyészkaron is

Dollárosok jönnek, dollárosok mennek
Örökzöld őszi témáink 

egyikének, a térítéses képzés
nek ezúttal az adott aktuali
tást. hogy a tavalyi kísérteti 
év után most már a vegyész- 
mérnöki kar is fogad dollár
ral fizető hallgatókat. Dr. 
Noszkó ■ Lászlót, a térítéses 
képzés ügyeit intéző vegyész
kari bizottság elnökét és Haj
nóczy Gábort, az oktatási fe
lelőst arról kérdeztük, hogy 
az óvatos kivárás ideje alatt 
sikerült-e hasznosítható ta
pasztalatokat szerezni a többi 
kartól. Arra is kíváncsiak 
voltunk, hogy a kezdetben 
megoldatlan kérdések (szelek
tálás; a hallgatók elszálláso
lása, jegyzetellátása, patroná- 
lása) megoldódtak-e mára.

— Csak felerészben nevez
hető óvatosságnak az, hogy 
nálunk néhány évvel később 
kezdődött el ez az oktatási 
forma — mondja Noszkó 
László. — Voltaképpen, ami
kor először meghirdettük a 
felvételt, nem volt érdeklődő 
A tavalyi év — amelyet kí
sérletinek lehet mondani — 
egyetlen hallgatót hozott a 
„házunk tájára”. Ö a legelő
jén kezdte a tanulmányait, 
most tehát másodéves.

— Saját kari dollárós kép
zésünk voltaképpen csak az 
elmúlt tanév második féléve 
óta van — mert az egyete
münkre felyett (térítést fize
tő) diákok kezdetben égy szgr 
rtiesgitert. közös tanulással töl
tenek., amelynek során — 
kartól függetlenül — minden 
hallgató ugyanazt a tantárgy- 
programot. kapja. Csak azután 
kerülnek a választott karra. 
Az oktatók egy része azonban 
már tanított e képzési szisz
témában; mert az alapozó 
félév során a maitemaíi'ka- és 
fizikaórák mellett kémiát is 
hallgatnak a diákok (az épí
tő- és építészmérnök hallga
tók kivételével). Tehát szemé
lyes tapasztalataink is voltak
— teszi hozzá Bajnóczy Gá
bor.

N. L.: — A vegyészmérnöki 
karon kétlépcsős oktatás fo
lyik; az első három év — 
üzemmérnöki végzettséget adó
— periódusa után a 4—5. év
ben lehet okleveles vegyész
mérnöki diplomát kapni. Ez 
köziseper! tény; az azonban 
kevésbé iámért, hogy ez e 
formájú- képzés nagyjából 
megfelel pz:■ általános külföl
di (s . egyben a nyugat-euró

pai) gyakorlatnak. A mi 
üzemmérnöki diplománkat a 
B. Sc.-fokozattal, az okleveles 
mérnöki diplománkat pedig 
az M. Sc.-fokozattal tartjuk 
egyenértékűnek. így azután 
mód van arra, hogy akár az 
első, akár a második fokoza
tú oktatásra felvegyünk je
lentkezőket, előtanul mányaik 
szerint.

— Milyen mércével méret
nek meg a jelentkező diákok?

Régebben hallottunk olyan 
kifogásokat, hogy sokan rossz 
előképzettséggel szeretnének 
itt tovább tanulni, csak azért, 
mert nem vennék fel őket 
egy „jobb” nyugat-európai 
egyetemre.

N. L.r — Általánosítani hi
ba volna. Kétségtelen, hogy 
akadtak olyan jelentkezők is, 
akik gyengébb alapozás után

(Folytatás a 2. oldalon)

Közlemény
Dr. Polinszky Károly rektor a művelődési miniszter in

tézkedése alapján, visszatért az egyetemi irányító munkába. 
Rektor elvtárs elsősorban az egyetem képviseletét kívánja el
látni és az opertív irányításban, a kialakult munkamegosz
tásnak megfelelően munkatársaira támaszkodik.

Mint ismeretes, egyetemünkön- a kialakult szokások sze
rint 65 éves korig lehet vezető pozíciót betölteni. Rektor elv
társ tájékoztatta a művelődési minisztert azon elhatározásá
ról, hogy nem óhajt eltérni a kialakult gyakorlattól és 1987, 
június 30. után nem kíván rektorként tevékenykedni.

Az oktatási törvény szerint a rektort az egyetemi tanárok 
közül a Minisztertanács nevezi ki. Döntése meghozatalánál'az. 
egyetemi tanács javaslatát és a társadalmi szervezetek véle
ményét is figyelembe veszi. Az ezzel kapcsolatos teendők a 
tanév második félévében kerülnek napirendre.! % •

I



„A műszaki fejlettség meghatározó 
a két világrendszer küzdelmében”

Pál Lénárd KB-titkár látogatása egyetemünkön
(Folytatás az 1. oldalról)

ka  és számítástechnika leg
újabb eredményeit felvonul
tató műszer és méréstechni
kai tanszék volt. ahol a ven
dégeket Schnell László tan
székvezető, dékán fogadta.

Délután a KB titkára ak
tívát tartott, melynek meg
hívottjai voltak a rektori ta
nács tagjai, a párt-vb tagjai, 
b lean párttítkárok, a szak- 
szervezeti bizottság elnöke és 
titkára, a KISZ egyetemi bi
zottsága, egyetemünk akadé
mikusai.

Itt először Pál Lénárd tar
tott bevezető előadást, mely
ben elsősorban a felsőoktatás- 
politika és a műszaki fejlesz
tés időszerű kérdéseivel fog
lalkozott.

Kijelentette, hogy a műszaki 
fejlődés meggyorsításának 
nincs alternatívája, a műszá
lai fejlettség meghatározó a 
két világrendszer küzdelmé

ben. A fejlődés gyorsítására 
jó programja van a KGST- 
nek, a Komplex Program, de 
ez, a régi módszerekkel nem 
hajtható végre. A politika fel
adata — a szocialista tábor
ban és itthon egyaránt —, 
hogy megteremtse a kedvező 
társadalmi feltételeket a meg
valósításhoz.

Saját gazdaságunk fejlesz
tésére a XIII. kongresszus ha
tározatai helyesek, a siker a 
végrehajtás következetességén 
múlik. Olyan gazdasági (sza
bályzók, adórendszerek s a 
többi) és infrastrukturális (in
formáció. számítástechnika 
s a többi) feltételeket kell ha
ladéktalanul kialakítani, ame
lyek a gyors műszaki fejlesz
tést minden vállalat számára 
elengedhetetlenül szükségessé 
és egyben lehetővé teszik. E 
feltételek kialakítására konk
rét kormányzati intézkedések

vannak előkészületben. Ilyen 
feltételek mellett a vállala
toknak elemi érdekük lesz a 
műszaki felsőoktatást, így 
egyetemünket is támogatni, 
és ez lehet a kiút a mai nehéz
ségeinkből. Hozátette, hogy ,az 
ipar nagyobb támogatását igé
nyelni már ma is indokolt.

Pál Lénárd elmondta, hogy 
a készülő új adórendszer — 
amely a hozzáadott értéken 
fog alapulni —, megfelel a vá
zolt követelményeknek és a jö- 
vedelmadó-rendszerrel együtt 
olyan bérmozgásokat fog szük
ségszerűen megindítani, ame
lyek során lehetőség lesz a 
mai torzulások korrekciójára.

A KB tikára beszélt arról 
is. hogy világossá kell tenni: 
a korszerű műveltségben a 
természettudományos és mű
szaki ismeretek egyenrangúak 
a humán műveltséggel. E ma 
még széles körben nem el
ismert műveltségeszmény ki

alakításában a BME oktatói
nak nagy szerepet kell vállal
niuk.

Befejezésül Pál elvtárs ki
jelentette, hogy igen jó benyo
másokat szerzett egyetemünk
ről, ugyanakkor biztos abban, 
hogy a pénzalapok bővülésére 
van szükség ahhoz, hogy tevé
kenységünkben a jó minőség 
és a tevékenységi körök op
timális aránya biztosítható le
gyen.

A bevezető előadást követő
konzultáció során, az aktíva 
résztvevői közül hozzászólt 
Pungor Ernő, Szabó Imre. 
Csibi Sándor, Kerékgyártó 
György. Michelberger Pál, 
Tuschák Róbert, Frigyes An
dor. Prohászka János, Bozsó- 
ki István. Lebovits Imre, Hor
váth Attila és Szlávik János. 
A hozzászólók sok adalékkal 
egészítették ki a helyzetünk
ről alkotott képet.

Segesvár? Gábor

A vegyészkaron is

Dollárosok jönnek, dollárosok mennek
(Folytatás az 1. oldalról)

kerültek hozzánk. De éppen a 
meglévő (más kari) tapaszta
latok nálunk már lehetővé 
tették a szelektálást. S úgy 
tudom, a többi kar is ragasz
kodik a megállapított alsó 
értékhez. A hoazánk érkezők 
bizonyítványa (mivel legin
kább az arab országokból ér
keznek hallgatóink) 70 száza
lékos kell Legyen, hogy a 
BME-n tanulhassanak. Ez 
olyan négyes-ötös szintnek fe
lel meg. (Náluk százalékban 
határozzák meg az elért tel
jesítményt.)

B. G.: — A szelekciót az 
biztosítja, hogy a B. Se. és az 
M. Se. fokozatosan 4-5 hét 
után a hallgatók tudását (az 
alaptárgyakban) megvizsgál
juk, és mindazon hallgatókat, 
akik nem érnek el egy bizo
nyos gziratet — tehát csak 
hátráltatnák a csoport mun
káját —, előkészítő tanfo
lyamra küldjük.

— Van-e felvételi vizsga a 
vegyészkaron?

N. L.: — Felvételi beszél
getés van, amit mi interjúnak 
nevezünk. Ez amolyan tájéko
zódó jellegű beszélgetés, 
amelynek során felmérjük a 
hallgató tudását. Ennek ered
ményeképpen az előkészítő 
tanfolyamét vagy a választott 
fokozat megkezdését java
soljuk. Bár itt még csak ja

vaslattevő szerepünk van. a 
már említett későbbi felmé
rő dolgozat (B. Sc.-fokozaton 
matematika, fizika és angol; 
M. Sc.-fokozaton matematika, 
fizikai kémia és vegyipari 
műveletek) segítségünkre 
van abban, hogy a túlzott 
..önbizalommal” rendelkező 
hallgatóinknál ezt az önbi
zalmat az előkészítőn a való
ságban is megalapozzuk. A 
diploma értékét nem szállít
hatjuk le — ezeknek a diá
koknak ugyanazt kell megta
nulniuk angolul, mint a ml 
hallgatóinknak magyarul.

— Hány ilyen hallgató van  
most a vegyészkaron?

— Négy-öt elsőévesünk van, 
akik az alapképzésre jelent
keztek. A tavaly felvett „egy 
szem” diákunk most másod
éves. Az M. Sc.-fokozaton 
idén négy hallgatót vettünk 
fel, de őket is feltételesen; a 
felmérő dolgozat után közü
lük egy folytathatta ezen a 
fokon tanulmányait, a töb
bieket. előkészítő tanfolyamra 
küldtük át — tehát jövőre 
kerülhetnek a második lép- 
csőjű oktatásba.

— Kapnak-e segítséget a 
„dolláros” diákok, ha tanul
mányi nehézségekkel küzde
nek?

B. G.: — Igen. Mára már 
remekül működik az „advi
sor”-! hálózat minden karon

— ennek felelős szervezője 
dr. Ludmány András. Egy ok
tató négy-öt diák tanulmányi, 
szociális, egészségügyi, s a leg
különbözőbb egyéni gondjai
ban segít. Konzultációs lehe
tőséget is biztosítanak a hall
gatóknak.

N. L.: — A térítéses kép
zésben részt vevő diákok 
egyéni tanterv alapján tanul
nak. Amióta szigorúbban 
vesszük a felvételi követel
ményeket, azóta nincs külö
nösebb tanulmányi gond 
ezekkel a külföldi hallgatók
kal.

— Az angol nyelvű jegyze
tek, tankönyvek mind meg
vannak?

— Elsősorban saját készí
tésű jegyzetekből tanítunk, 
legalább is mi a vegyészka
ron. De hamarosan a térítést 
fizető hallgatók rendelkezésé
re áll majd egy könyvesbolt, 
ahol — dollár befizetésével
— rendelhetnek is külföldi 
könyveket.

— A Martos kollégiumból 
az elmúlt tanév végén kiköl
töztek a „dollárosok”. Most 
hol laknak?

— IBUSZ-lakásokban, szét
szórva. Ketten-hárman össze
állnak, úgy bérelnek általá
ban lakást. Nem a legjobb 
megoldás, igen izoláltan él
nek így, de sajnos, egyelőre 
nincs kilátás arra, hogy vala
milyen „közösségibb” megol

dást találjon az egyetem. A 
tanulmányi fegyelem nálunk 
eléggé szigorú — minden 
előadáson katalógust tartunk, 
az órák látogatása kötelező. 
Ami még gondot jelent ná
lunk, az a tantermek hiánya. 
Nagyon nehéz ezen úrrá len
ni, s a jövőben — persze csak 
távlati elképzeléseink között 
— szerepel az is, hogy tető
tér-beépítéssel igyekszünk 
enyhíteni a teremhiányon.

— Megoldódott-e a diákok 
orvosi ellátása?

— Igen. A Semmelweis Or
vostudományi Egyetem inté
zeteiben vállalták a térítéses 
diákok egészségügyi ellátását; 
angolul beszélő orvosok vál
lalkoztak erre a feladatra. Ez 
a néhány „tanulóév” szüksé
ges volt ahhoz, hogy az egye
tem is beleszokjon az új 
helyzetbe: a dollárral fizető 
diákok, oktatáséba. Ma már 
normális kerékvágásban va
gyunk, a kezdetben hiányos 
feltételekből, a tapasztalat
lanságból adódó zökkenőkön 
túl. Egyre természetesebbé 
válik, hogy „fizetővendégek” 
is járnak az egyetemre, 8 

éppúgy diplomát kapnak, 
mint saját diákjaink.

Azt azonban alig várjuk, 
hogy nálunk is elérkezzen a 
pillanat, amikor a magyar 
hallgatók beülnek az angol 
nyelvű előadásokra.

—ts

Hallgatói fóruin(menet)reiid
Az állami támogatások 

rendszerével kapcsolatban, 
össze gyeíemi fórum helyett, 
kari hallgatói fórumokon 
gyakorolhatják egyetértési jo
gukat. a hallgatók. Ugyaneze
ken a fórumokon véleményez
hetik a hallgatók az egyetem 
leendő tanulmányi és vizsga- 
szabályzatának tervezetét; és 
éltkor tájékoztatják őket a 
többi, készülő szabályzattal 
kapcsolatos elképzelésekről
is.

„Kívánatos” — hangsúlyoz
ta az oktatási rektorhelyettes 
a dékánokhoz írt levelében 
—, hogy minden tankörből 
legalább egy, kisebb karokon 
két hallgató vegyen részt a 
íólaimon. A meghívott hallga
tók lehelnek a tankör válasz
tott képviselői, vagy állandó 
tisztségviselői (tankör érdek
védelmis, tankörtitkár ..,) . Az 
egy (illetve két) tanköri kép
viselőn kívül meg kell hívni 
a kari tanács-, valamint az 
egyetemi tanács Tia'llga tói tag
jait is. Mindezek mellett le
hetőséget kell teremteni arra, 
hogy valamennyi érdeklődő 
hallgató részt vehessen a fent 
említett fórumokon; időben 
nyilvánosságra kel! hozni, 
hogy a hallgatók -mikor és hol 
tanulmányozhatják a terveze
teket

A. érdekelnek ezek a 
kérdések, ügyeljenek, ugyan

is a fórumokon az adott kar 
hallgatóinak szavazati joguk 
van (tehát nemcsak meghí
vottaknak) ! A határozatho
zatalhoz egyszerű szótöbbség
re van szükség (a jelenlévő 
hallgatók létszámának felénél 
eggyel több szavazat szüksé
ges egy-egy javaslat elfoga
dásához!). Az előírások értel
mében a-z állami támogatások 
rendszeréről szóló kari sza
bályzat elfogadásáról a fó
rumnak mindenképpen hatá
rozatot kell hoznia.

A fórumokon elhangzott vé
leményeket, és a határozatot 
a fórum szerkesztőbizottsága 
írásban rögzíti és eljuttatja az 
egyetemi szabályzat szerkesz
tőbizottságához. A tervek sze
rint az egyetemi szerkesztő- 
bizottság későbbi üléseire — 
annak érdekében, hogy a 
hallgatói véleményeket a 
szerkesztőbizottság kellő súly- 
lya! vegye figyelembe — 
meghívják a kari szerkesztő- 
bizottságok elnökeit, vagy 
azok egy-egy tagját.

★
Az építőmérnöki karon no

vember 4-én már megrendez
ték a hallgatói fórumot; az 
építész és a vegyészkaron de
cember 2 -án a villamos- és a 
gépészkaron november 27-én, 
a közlekedésmérnöki karon 
pedig november 25-én rende
zik a fórufnokat. M en etren d em , tehát már v a n . . i

Közműjavítás 
a tanreaktor közelébea

Nem veszélyeztette a biztonságos 
működést

Valljuk be őszintén, idén 
április óta bizalmatlanabbak 
vagyunk az atomenergiával
kapcsolatban, mint korábban. 
A Csernobilban bekövetke
zett katasztrófa ismét rávilá
gított az ember és a termé
szet viszonyára, arra, hogy az 
ember a maga lehetőségeivel 
és korlátáival is csak egy té
nyezője a világmindenségnek. 
Képesek vagyunk bizonyos 
folyamatok elindítására. de 
esetenként — különböző okok 
miatt —, képtelenek vagyunk 
ellenőrzésükre, kézben tartá
sukra. Ez a ténjr, napjaink 
tudományos eredményeinek 
ismeretében óriási felelősséget 
ró az emberiségre.

A talán patetikusnak tűnő 
bevezető általános igazságát, 
úgy érzem, senki sem tagad
hatja, konkrét eset kapcsán 
azonban megvan a pánikkel
tés veszélye, ami nem lehet 
célja senkinek.

Történt ugyanis, hogy a tan
reaktor környékének egy ré
szét lezárták, s különböző 
munkálatok kezdődtek, külön

féle „furfangos” gépekkel. A 
bevezetőben említettek miatt 
a laikus földi halandó sanda 
szemekkel figyelte a fejlemé
nyeket, bár túl sokat nem tu
dott kiokoskodni.

Érdeklődésünkre, hogy ml 
történt, dr. Csőm Gyula a 
tanreaktor igazgatója a kö
vetkező, megnyugtató felvilá
gosítást adta.

Az egyetemi közműhöz, te
hát nem a tanreaktorhoz, 
tartozó csatornarendszerben 
szivárgást észleltek, melynek 
megszüntetésére vonultak ki a 
szakemberek. A korszerű ma
gyar találmány, a Super Aqua 
eljárás segítségével, bontás 
nélkül tömítették a repedést, 
vagy törést.

Kérdésünkre, hogy veszé
lyeztette-e a szivárgás a reak
tor biztonságos működését, azt 
a választ kaptuk, hogy nem. 
Nagyobb mértékű szivárgás 
(esetleg) okozhatott volna 
problémát, bár a reaktor „al
só” szigetelésének garanciát 
kell nyújtania az ilyen ese
tekre is.

Leslie

Hosszas bemelegítés után

Rajtol
a Bábolnay-alapítvány

Már vagy három esztende
je annak, hogy az első óvatos 
híreket hallottuk (s megírtuk) 
bizonyos gazdag. Amerikába 
szakadt magyar építészmér
nök, egyetemi alapítványáról. 
Akkoriban is csak lassanként 
derült id, hogy Joseph J. Bá- 
bolnay, az építészkar hajda
ni hallgatója voltaképpen — 
legalább is „kinti” mértékkel 
mérve — nem volt sem dús
gazdag olajmilliomos. sem az 
egész életét átdőzsölő, sikeres 
üzletember. Még csak arany
tojást toió tyúkok farmjával 
sem rendelkezett. Tisztes kö
zéposztálybeli ember volt,aki 
szolid hagyatékából mégis az 
építészhallgatók támogatására 
szánt egy szintúgy szolid ősz- 
szeget. E gesztus kétségkívül 
érzelmi indítékú, nemés csele
kedet volt Mister Bábólnay- 
tól. Hagyatékának kamatait 
(évente 2 0 — 2 2  ezér forintot) 
az építészkaron hallgatói 
tervpályázatok nyerteseinek 
jutalmazására fordítják. Hogy 
minél igazságosabb legyen az 
elosztás, minden évben más 
és más tanszék írja majd ki 
a Bábolnay-alapítvány terv- 
pályázatát; s olyan feltételek
kel. hogy lehetőleg sok hall
gató (alsóbb éves is) pályáz
hasson.

Lévén, hogy nálunk ado
mányozni talán még nehe
zebb, mint (anyagi) támoga
tást szerezni hasonló célok
ra — márpedig ez sem köny- 
nyű! —, néhány tucat hónap
ba beletelt, mire az örökség
ből alapítvány lett. A szerző
dést végül — sokféle enge
dély beszerzése után —, 1986

áprilisában fi'ta alá a kar dé
kánja és az OTP; s idén ősz
szel érkezett el az első terv
pályázat kiírásának ideje.

Ezúttal az épületszerkezeti 
tanszék hirdette meg a pályá
zatot. S mivel a következő 
évet, 1987-et a „hajléktalanok 
évének” nyilvánították, a vi
lágszerte folyó felkészülésbe 
nálunk is szeretnének bekap
csolódni az építészek. Laká
sokat (s főként idegen kör
nyezetben felépítendő lakáso
kat) megtervezni azonban 
igen bonyolult munka: renge
teg háttérinformációt és nagy- 
szaktudást igénylő feladat 
volna. A tervpályázatnak el
lenben éppen a hallgatók szé
les körét kell megmozgatnia. 
Ilyen megfontolások alapján 
döntöttek úgy az építészka
ron, hogy az idei feladat egy 
középiskolai diákotthon meg
tervezése lesz. S ez már csak 
azért is szerencsés választás, 
mert éppen most esedékes a 
kollégiumokra vonatkozó or
szágos előírások, szabványok 
átdolgozása.

A tervpályázaton induló 
építészhallgatóknak — ala
csony beépítésű — környezet
be Illeszkedő, emberi lépté
kű, korszerű követelmények
nek eleget tévő épületet kell 
tervezniük. A kiírást az épí
tészkar valamennyi hirdető
tábláján. tanszékek ajtaján, 
büfémell ékeken meg lehet ta
lálni. A leadási határidő: no
vember 24.. déli 12 óra. A pá
lyázat eredményhirdetése még 
decemberben várható.

—ts

Nem születtem Gráfnak...
Szívhez szóló kis történe

tet olvasok Steffi Gráfról, 
akt a világ harmadik szá
mú teniszezönöje. s leg
utóbb még a verhetetlen 
Navratílovát is megverte. 
A kislány már ötéves korá
ban állandóan nyúzta az 
apait, de az néha olyan fá
radt volt, hogy nem volt 
kedve lemenni a pályára. 
„Ilyenkor a nappaliban fél
retoltuk a bútorokat, és a 
fair* adogattunk. A szoba 
alapterülete ugyanis pont 
egy fél teniszpályának fe
lelt m e g . .

H m . . .
Egy teniszpálya 23,77 mé

ter hosszú és 8,23 méter 
széles, a fele tehát 97,Sí

négyzetméter. Ekkora volt 
a szerencsétlen sorsú csá- 
lád nappalija — a többit 
képzeljük hozzá.

Mivel tanulni senkitől 
sem szégyen, otthon én is 
nekiláttam a bútortologa
tásnak, de csakhamar kide
rült, hogy a gyerek csak 
akkor tud szabályosan ado
gatni a nagy szoba falára, 
ha lezavarom a szomszéd 
autóparkolóba. így gyorsan 
felhagytunk a kísérletezés
sel. Az én lányom tehát 
.szlalíteniszező lesz. Persze, 
ha jobban körülnézek . . .

Na, gyérle kishaver, sak
kozzunk e g y e t . . .  !

— bozo —

Felhasználó
Line


